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وكذلك فإن تبرز أهمية السند التنفيذي من ناحية أنه لا يمكن التنفيذ الجبري بدونه 
السند التنفيذي يعطي ضمانة كبيرة لتأكيد وجود الحق الموضوعي والغرض من السند 
هو الشروع في التنفيذ الجبري للالتزامات أي إجبار المدين على تنفيذ التزامه 
بالاستعانة بالسلطة بعد امتناعه عن التنفيذ طوعا وبالتالي لا يجوز التنفيذ الجبري إلا 

لتزام المراد تنفيذه جبرا وقد تضمن نظام الأوراق التجارية الصادر بسند ثابت به الا
هـ الأحكام المتعلقة بمختلف 11/11/1847وتاريخ ( 73/م)بالمرسوم الملكي رقم 
 (.الشيك –الكمبيالة –السند لأمر)أنواع الأوراق التجارية 

وتاريخ  37/موقد أخذ المنظم السعودي في نظام التنفيذ الصادر بالمرسوم الملكي رقم 
هـ بالمفهوم الواسع للسندات التنفيذية واعتبر الاوراق التجارية ذات قوة 17/4/1877

وقد أوضحت الرسالة  من نظام التنفيذ ، 8/ليه المادة أتنفيذية وفقا لما نصت ع
 .شروط القوة التنفيذية للأوراق التجارية وكذلك المنازعات التي تثور أثناء تنفيذها
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ABSTRACT:. 

The importance of the executive deed can be found not only where it 
is the most important element for compulsory enforcement but also, 
it gives a huge trust to confirm the merit. The purpose of the 
executive deed is to initiate the compulsory execution of the 
obligations, which means forcing the debtor to carry out his 
commitment when refuses to carry out his commitment voluntarily. 
Therefore, the compulsory execution path requires an executive 
deed in which confirms the obligations that wanted to be enforced 
and the commercial paper Law issued by Royal Decree No. (M / 37) 
dated 11/10/1483 spoke about all the provisions related to the 
various types of commercial paper ( Promissory Note - Order paper 
- Cheque). 

 

The Saudi regulator in the law of enforcement issued by the Royal 

Decree No. M / 53 dated 13/8/1433 took the broad sense of the 

executive deeds  and considered the commercial papers as an executive 

deed as stipulated  in Article A / 4 of the law of enforcement. This 

research  explains the deep nature of the enforcement power of  

commercial papers as well the disputes arising during its enforcement . 
 

 
 


